

**A DEBRECENI REFORMÁTUS KOLLÉGIUM  
KÁNTUSA**

## A DEBRECENI REFORMÁTUS KOLLÉGIUM

A Református Kollégiumot Debrecen város középkori iskolájának helyén építették, és 1538 óta megszakítás nélkül működik. Az ősi épület 1802-ben tűzvész áldozata lett. A ma látható Kollégium főépülete 1816-ban készült el klasszicista stílusban. 1977-ben befejezett restaurációja után újra teljes szépségében áll az ősi iskola.

Az intézmény igen sok feladatot lát el. Falai közt működik a Debreceni Református Teológiai Akadémia, a Református Gimnázium, a Teológiai és Gimnáziumi Internátus, a Nagykönyvtár több mint 600 000 kötetes, rendkívül értékes, régi könyvállományával, valamint az Iskolatörténeti és Egyházművészeti Múzeum és Levéltár. Itt folyik a diakónusképzés és a kántorképzés, és itt tartják a Doktorok Kollégiumának nemzetközi szimpozionjait is.

A Debreceni Református Kollégium századok folyamán a kálvinizmus legfontosabb szellemi központjává lett. Története azonban a magyar kultúra és a magyar függetlenségi harcok történetével is szorosan összefonódott. A Kollégiumban, melyet az ország iskolájának neveztek, európai színvonalú oktatás folyt. Diákjai és tanárai megállták helyüket a legnevesebb külföldi egyetemeken is.

A Kollégium Oratóriuma (imaterme) nagy történelmi események színhelye volt. Itt ülésezett 1849 tavaszán Kossuth Lajos vezetésével a szabadságharc parlamentje, amely kimondta a Habsburg-ház trónfosztását. 1944. december 21-én itt ült össze az Ideiglenes Nemzetgyűlés is.

## THE DEBRECEN REFORMED COLLEGE

The Reformed College was established on the place of the medieval town scholl in 1538 and has been functioning ever since.

The former building was destroyed by fire in 1802. The present main building was built in 1816 in classicistic style. After the restoration was completed in 1977 the old building can be seen again in its original beauty. The College includes several institutions, they are the Theological Academy, the Grammar School, boarding facilities for the students, the Library with 600 000 volumes including an exceptionally precious collection of old books the museums of church art and school history and the archives. The training of deacons and organists takes place in the College, too. It also serves as the venue for the international consultations of the Collegium Doctorum.

Throughout the ages the College has been the centre of Hungarian Reformed Christianity. The history of the College has been part of Hungarian cultural life and has been interwoven with independence movements. The College used to be called „the school of the country”, has maintained European standards. Its students and teaching staff visiting the best universities abroad have earned a good name internationally. The Oratorium (the chapel of the College) has been the scene of very important events of Hungarian history. The revolutionary parliament of 1848/49 that deposed the Habsburgs sat here. On the 21st of December 1944 the provisional national assembly was seated here, too.



## DAS REFORMIERTE KOLLEGIUM ZU DEBRECEN

Das Reformierte Kollegium entstand an der Stelle der mittelalterlichen Schule der Stadt Debrecen und funktioniert seit 1538 ohne Unterbrechung.

Das alte Gebäude fiel 1802 einem Brand zum Opfer. Das Hauptgebäude des heutigen Kollegiums wurde im Jahre 1816 im klassizistischen Stil fertiggestellt. Nach den Restaurierungsarbeiten im Jahre 1977 erstrahlt die Schule wieder in ihrer alten Schönheit.

Die Institution erfüllt recht viele Aufgaben. In ihr befinden sich die Theologische Akademie der Reformierten Kirche zu Debrecen, das Reformierte Gymnasium, die Internate der Theologischen Akademie und des Gymnasiums, die Bibliothek mit einem Buchbestand von mehr als 600 000 Bänden, darunter ein äusserst wertvoller Bestand alter Bücher, hier sind weiterhin das Schulhistorische Museum und das Museum für Kirchenkunst sowie das Archiv untergebracht. Man bildet hier Diakone und Kantoren aus. Hier werden die internationalen Symposien des Dokorenkollegiums abgehalten.

Das Reformierte Kollegium zu Debrecen wurde im Laufe der Jahrhunderte zum wichtigsten geistigen Zentrum des Calvinismus. Seine Geschichte ist aber auch eng mit der Geschichte der ungarischen Kultur und den ungarischen Unabhängigkeitskämpfen verknüpft. Im Kollegium, das man die "Schule des Landes" nannte, stand der Unterricht auf europäischem Niveau. Seine Schüler und Lehrer standen auch an den berühmtesten ausländischen Universitäten ihren Mann.

Das Oratorium (der Betsaal) des Kollegiums war Schauplatz grosser historischer Ereignisse. Hier tagte im Frühjahr 1849 das Parlament des Freiheitskampfes unter Leitung von Lajos Kossuth, welches die Entthronung des Hauses Habsburg verkündete. Am 21. Dezember 1944 trat hier die Provisorische Nationalversammlung Ungarns zusammen.

1. A Kollégium látképe
2. A Kollégium főbejárata tógás diákokkal
3. Maróthi György professzor, a Kántus alapítója
4. A Petőfi-lépcsőház
5. Az Oratórium
6. A Nagykönyvtár

1. View of the College
2. The main entrance of the College with students in gowns
3. The act of founding the choir by Professor György Maróthi
4. The Petőfi Staircase
5. The Oratory
6. The Great Library

1. Blick auf das Kollegium
2. Der Haupteingang des Kollegiums mit Studenten in traditioneller Studententracht
3. Der Begründer des Chores Professor György Maróthi
4. Das Petőfi-Treppenhaus
5. Der Andachtssaal
6. Die Grosse Bibliothek

A fényképeket készítette: Vencsellei István

Kiadja: dr. Kocsis Elemér, a Debreceni Református  
Kollégium főigazgatója

---

Mészült a Magyar Diafilmgyártó Vállalatnál  
Budapest, 1986

